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درخواست برنده »بوکر« 2022 از مردم؛
کتابم را غیرقانونی نخوانید

»شاهان کاروناتیلاکا« نویسنده برنده جایزه بوکر ۲۰۲۲ 
از مردم خواست نسخه های غیرقانونی رمانش را منتشر 
نکنند.به نقل از گاردین، »شاهان کاروناتیلاکا« که اخیرا 
برای دومین رمانش »هفت قمــر معالی آلمیدا« برنده 
جایزه معتبر ادبی بوکر شده، در صفحات اجتماعی خود 
با اشاره به انتشار نسخه الکترونیکی و غیرقانونی کتابش 
نوشت: »نوشتن این کتاب هفت سال به طول انجامیده 
و با ســاعت های بی شماری تحقیق و تلاش همراه بوده 
و اگــر می خواهید از هنر ســریلانکا حمایت کنید و به 
آن احترام بگذارید، لطفاً نسخه های غیرقانونی کتاب را 
برای دیگران ارسال نکنید و به کسانی که آن را منتشر 
می کنند بگویید از این کار خودداری کنند«.رمان »هفت 
قمر معالی آلمیدا« در بریتانیا توسط انتشارات مستقل 
»Sort of Books« منتشــر شده است، در حالی که 
حقوق شبه قاره هند که شامل مجوز انتشار و توزیع کتاب 
در سریلانکا می شود در اختیار انتشارات پنگوئن رندوم 
هاوس در هند است.داستان این رمان درباره عکاسی به 
نام »معالی آلمیدا« اســت که در بحبوحه جنگ داخلی 
در ســال ۱۹۹۰ در خواب می میرد. معالی که نمی داند 
چه کســی او را کشــته، هفت قمر دارد تا با افرادی که 
بیشتر دوستشــان دارد، تماس بگیرد و آنها را به سوی 
عکس های پنهانی از جنایات جنگ داخلی هدایت کند؛ 
عکس هایی که سریلانکا را تکان خواهد داد.»کاروناتیلاکا« 
دومین نویسنده برنده بوکر اهل کشور سریلانکا پس از 
»مایکل اونداتیه« است که در ســال ۱۹۹۲ برای رمان 
معروف »بیمار انگلیســی«، موفق به دریافت این جایزه 
ادبی می شود.»نیل مک گرگور« رئیس داوران جایزه بوکر 
امسال در توصیف رمان »هفت قمر معالی آلمیدا« گفته 
این رمان، کتابی اســت که خواننده را به سفری با ترن 
هوایی به سوی زندگی و مرگ و به سمت آنچه نویسنده 
به عنوان قلــب تاریک جهان توصیف می کند، می برد و 
خواننده در آن شــگفتی، لذت، لطافت، عشق و وفاداری 
می یابد.به برنده نهایی جایزه بوکر، هر ساله جایزه نقدی 
۵۰ هزار پوند اعطا می شود. همچنین کسب این جایزه 
معتبر ادبی تأثیر چشمگیری در فروش آثار نویسنده برنده 

دارد.

 داریوش خنجی نامزد جایزه
 »قورباغه طلایی« شد

داریوش خنجی برای فیلم  »باردو« ســاخته »الخاندرو 
گونزالس اینیاریتو« نامزد جایزه جشــنواره بین المللی 
»کمرایمیج« ویژه هنر فیلم برداری شد.فهرست نامزدهای 
بخش مسابقه اصلی سی امین جشنواره فیلم  »کمرایمیج« 
لهستان اعلام شد که شاهد رقابت ۱۲ فیلم  برای کسب 
جایزه قورباغه طلایــی خواهد بود؛ فیلم  هایی که در آن 
»تصویر« به طرز چشــم گیری در نحوه روایت داستان 
نقش داشــته و به ســهم بزرگ فیلم بردار در ساخت و 
پرداخت فیلم  اشاره دارد.داریوش خنجی فیلم بردار ایرانی-

فرانسوی نامزد جایزه اسکار که سابقه کار با فیلم سازان 
بزرگی چون »دیوید فینچر«، »وودی آلن«، »وونگ کار-

وای«، »سیدنی پولاک« و »میشائیل هانکه« را در کارنامه 
دارد، برای نخســتین همکاری بــا »اینیاریتو« در فیلم  
»باردو«، یکی از نامزدهای جایزه قورباغه طلایی جشنواره 
فیلم  »کمرایمیج« لهستان اســت.فیلم  اسپانیایی زبان 
»باردو« که شــخصی ترین فیلم  »اینیاریتو« محسوب 
می شود، نخستین ساخته این کارگردان مکزیکی پس 
از  فیلم   »بازگشته« در سال ۲۰۱۵ محسوب می شود و 
همچنین اولین فیلم  کاملا اسپانیایی زبان او، پس از فیلم  
»عشق سگی« در سال ۲۰۰۰ محسوب می شود.»باردو« 
کمدی نوستالژیکی درباره یک روزنامه نگار و مستندساز 
مشهور مکزیکی است که برای مواجهه با گذشته خودش 
و واقعیــت کنونی کشــورش به مکزیــک بازمی گردد. 
فیلم برداری این فیلم  پاییز سال گذشته به پایان رسید 
و مدیریت فیلم بــرداری آن را داریوش خنجی بر عهده 

داشت.
فهرســت ۱۲ فیلم  بخش مســابقه اصلی جشــنواره 

»کمرایمیج« لهستان از این قرار است:
»همه چیز آرام در جبهه غربی«: کارگردان )ادوارد برگر(، 

فیلم بردار )جیمز فرند(
»فرشته در دیوار«: کارگردان )لورنزو بیانچینی(، فیلم بردار 

)پیتر زایتلینگر(
»باردو: وقایع نگاری اشــتباه مُشتی حقیقت« :کارگردان 
)آلخاندرو گونزالس اینیاریتو(، فیلم بردار )داریوش خنجی(

»بلوند«: کارگردان )اندرو دومینیک(، فیلم بردار )چایس 
اروین(

»الویس«: کارگردان )باز لورمن(، فیلم بردار )مندی واکر(
»امپراتوری نور« کارگردان )سم مندس(، فیلم بردار )راجر 

ای دیکینز(
»زندگی«: کارگردان )الیور هرمانوس(، فیلم بردار)جیمی 

دی. رمزی(
»اعداد کامل«: کارگردان )کریستوف زانوسی(، فیلم بردار 

)پیوتر نیمیسکی(
»تار«: کارگردان )تاد فیلد(، فیلم بردار )فلوریان هافمایستر(

»تاپ گان: ماوریک« کارگردان )جوزف کازینســکی(، 
فیلم بردار س)کلودیو میراندا(

»ملــوان جنگی«: کارگردان: )گونــار ویکن(، فیلم بردار 
)استورلا برندث گروولن(

»برفک«: کارگردان )نوآ بائومباک(، فیلم بردار )لول کرولی(
سی امین جشنواره بین المللی فیلم  »کمرایمیج لهستان« 
از تاریخ ۱۲ تا ۱۹ نوامبر )۲۱ تا ۲۸ آبان( برگزار می شود.

گلایه یک کنسرت گذار از تعویق پروژه »شب های موسیقی«
هر اتفاقی می افتد ناچاریم موسیقی را 

متوقف کنیم!

یکــی از تهیه کننــدگان و ناشــران فعــال حوزه 
موســیقی در تشــریح تازه ترین فعالیت های خود 
از به تعویق افتادن پروژه »شــب های موســیقی« 
و تدویــن نهایی چند اثر تألیفی حوزه موســیقی 
خبر داد.کامران همت پور از تهیه کنندگان، ناشران 
و برگزارکنندگان کنســرت ضمــن بیان تازه ترین 
فعالیت های خود در عرصه موسیقی بیان کرد: قرار 
بود طی هفته های خیــر با همکاری مجموعه های 
مختلف فرهنگی پروژه »شــب های موســیقی« را 
در فرهنگســرای اندیشــه تهران برگزار کنیم که 
متأســفانه به دلیل شــرایط فعلی و اتفاقات اخیر 
ناچاریــم آن را در وقت دیگری برگزار کنیم. به هر 
حال این پروژه می توانست از جمله پروژه های مهم 
موســیقی در چند ماه اخیر باشــد که فعلًا برپایی 
آن تعلیق شــده است.او در ادامه صحبت های خود 
به تدوین و ویرایــش نهایی دو اثر تألیفی خود در 
عرصــه پژوهش خبر داد و به مهــر گفت: یکی از 
آثار تألیفی که طی یکی دو ســال گذشته روی آن 
متمرکز بودم بحث موسیقی عرفانی بود که تلاش 
کردم با توجه به پژوهش هایــی که در این زمینه 
انجــام دادم آن را در قالب یک کتاب گردآوری و 
تنظیم کنم. خوشبختانه مراحل نگارش و پژوهش 
مربوط به این اثر به اتمام رســیده و من مشــغول 
ویرایش نهایی آن هستم که امیدوارم طی ماه های 
پیش رو بتوانم آن را منتشر کنم. البته در کنار این 
اثر و یکی از عمــده فعالیت هایی که طی ماه های 
اخیر به شــدت روی آن متمرکز بودم تألیف کتاب 
پژوهشی »اعجاز هنری موســیقی قرآن« بود که 
بیش از ۱۵ ســال روی گردآوری و تألیف آن وقت 
صرف کردم.این تهیه کننده و ناشر حوزه موسیقی 
در بخــش دیگــری از صحبت های خــود ضمن 
اشاره به نابســامانی شرایط موجود در فعالیت های 
موسیقایی کشور خاطرنشــان کرد: متأسفانه طی 
ســال های اخیر هر اتفاقی که می افتد این قشــر 
موسیقی هستند که در مظلومانه ترین شکل ممکن 
نمی توانند بــه فعالیت های خود ادامه دهند. اهالی 
موسیقی در این سال ها ابتدا درگیر شیوع بیماری 
کرونا و توقف اجتناب ناپذیر کنســرت ها شدند که 
ایــن فرایند مانند همه اصنــاف، ضررهای مالی و 
معنوی زیادی را به آنها وارد کرد.همت پور در ادامه 
گفت: بعد از ماجرای کرونــا هم امید آن می رفت 
که بتوان با بهبود شرایط، چارچوب بهتری را برای 
برگزاری اجرای زنده موسیقی و عرصه تولید فراهم 
کرد اما برخی از مشکلات اداری مربوط به سامانه 
وزارت ارشــاد که با مشــکلات روبه رو شد، کمی 
کارها را با تعلل و مشــکل مواجه کرد. دقیقاً با این 
شــرایط بود که اتفاقات اخیــر پیش آمد و موجب 
شد روند برگزاری کنسرت ها دوباره در مسیر خود 
متوقف شــود؛ فضایی که نشان داد اهالی موسیقی 
چقدر قشــر مظلومی هســتند که در هر شرایط و 
اتفاقی ناچارنــد فعالیت های خود را متوقف کنند.

او یادآور شــد: تمامی فعالان عرصه موســیقی در 
دوران کرونا و پســاکرونا تمام تلاش خود را انجام 
دادنــد تا با وجود همه مشــکلات و موانعی که در 
زمینــه فعالیت های خود دارند، کار در موســیقی 
را رهــا نکنند و تلاش کنند تــا با تولید، به فضای 
مطلوبی برسند اما همه می دانیم تولید بدون اجرا 
و عرضــه عملًا فایــده ای ندارد. دقیقــاً در همین 
چارچوب، مظلومیت موســیقی نمایان می شود که 
در هر اتفاقی باید متحمل ضرر و زیان های فراوانی 
شود. امیدوارم به زودی شــاهد بهبود فضا باشیم 
و بتوانیم در شــرایط مناسب و آرامی فعالیت های 

موسیقایی خودمان را ادامه دهیم.

ستاره قاســمی - »با حمایت از استعدادهای 
جوان و اســتفاده از ظرفیت عظیــم آنان برای 
تقویــت بخش تولید محتوا، تغییــر ریل گذاری 
تئاتر کشور تسهیل می شود.« این جملات را وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در دهه نخست تیرماه 
ســال جاری بر زبان آورد. البته بعد از گذشــت 
نزدیک به چهار ماه، اهالی تئاتر هنوز نمی دانند 
باید از سخنان محمدمهدی اسماعیلی خوشحال 
بوده و انتظار تحولاتی امیدبخش را بکشــند یا 
نگران ایجاد محدودیت های هرچه بیشــتر برای 
اجرای نمایش باشند.محمدمهدی اسماعیلی در 
نخستین جلسه شــورای سیاست گذاری چهل 
و یکمین دوره جشــنواره تئاتــر فجر به اهتمام 
جدی وزارت فرهنگ در »دولت مردمی« مبنی 
بر اعتلای حوزه تئاتر اشــاره کرد و افزود: »بنای 
وزارت فرهنگ ایجاد تحولی جدی در حوزه تئاتر 
کشور است. در راستای دست یابی به این تحول 
علاوه بر توجه جدی به مقوله زیرساخت ها باید 
اقدامات و فعالیت های مناسبی نیز تدارک دیده 
شود«.او تحول اساسی در حوزه تئاتر را مستلزم 
توجه ویژه به تقویت بخش »تولید محتوا« دانست، 
اما تشریح نکرد محتوای مناسب و مطلوب از نظر 
او چه محتوایی است و آیا هنرمندان این عرصه 
باید به تولید محتوای خاصی روی بیاورند تا مجوز 
گرفته و تحت حمایت های احتمالی قرار بگیرند 
یا می توانند همچنان دغدغه ها و دل مشغولی های 

خود را بی دردسر روی صحنه ببرند.
 ریل؛ مورد علاقه وزیر

البته اهالــی فرهنگ و هنر با شــنیدن عبارت 
»ریل گــذاری« از دهان وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی بیگانه نیستند. در آخرین روز فصل بهار، 
اسماعیلی همین واژه را به کار برد. البته آن زمان 
»سینما« مد نظر وزیر ارشاد بود و او از ریل گذاری 
در این حوزه خبر داد. اسماعیلی در جلسه شورای 
هنر که در دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
برگزار شد، ضمن ارائه گزارشی از وضعیت حوزه 
سینما گفت: »همزمان با آغاز به کار وزارت ارشاد 
در دولت جدید، نســبت به تغییــر ریل گذاری 

حوزه سینما اقدام کردیم و با تشکیل کمیته ای 
چندجانبه ســعی در سر و سامان دادن به اوضاع 
پرحجم اکران داشته ایم، زیرا با بازگشایی مجدد 
ســینماها که به خاطر محدودیت های کرونایی 
تعطیل بود، ســازمان ســینمایی با حدود ۲۰۰ 
فیلم  ســینمایی در انتظار نوبت اکران مواجه بود 
و اقدامات کمیته چندجانبه در ساماندهی اوضاع 
کمک بسیاری کرد«.ریل گذاری جدید وزیر ارشاد 
در ســینما، خیلی زود نمود پیدا کرد. تنها 6 روز 
بعد، معاون نظارت و ارزش یابی سازمان سینمایی 
از آغاز ثبت نام متقاضیان تأیید صلاحیت حرفه ای 
کارگردانــی فیلم  اول در باشــگاه کارگردان های 
فیلم  اولی های »بنیاد سینمایی فارابی« خبر داد. 
حبیب ایل بیگی تأکید کــرد: »تأیید صلاحیت 
حرفه ای، امری جدا از فرایند تصویب فیلم  نامه ها 
بوده و در واقع هر فردی متقاضی ورود به عرصه 
کارگردانی برای اولین بار است، ابتدا باید صلاحیت 
او در شورای این دبیرخانه )فارابی( تصویب شود 
و سپس می تواند مانند ســایر کارگردانان برای 

تصویب فیلم نامه خود به ارشاد مراجعه کند«.
 خط و نشان برای هنر؟

هنوز تصمیم حساســیت برانگیز جدیدی از دل 
دبیرخانه مستقر در »فارابی« بیرون نیامده، اما 
نقل قول های مختلف، حاکی از نگرانی بخشــی 
از جامعه ســینما اســت. این گروه بر این باور 

هستند سخت گیری  در صدور پروانه های ساخت 
و نمایش و رد برخی فیلم  نامه ها نشان می دهد 
مدیران مستقر در وزارت ارشاد سعی در حذف 
فیلم  ســازانی با نگاه جدی و متفاوت به مسائل 
اجتماعی دارند. حــالا اهالی تئاتر نیز به تردید 
مشابهی دچار شــده و نگران ایجاد چالش ها و 
تنگناهایی تازه هستند.از ســوی دیگر شورای 
ارزش یابی و نظارت بر نمایش اداره کل هنرهای 
نمایشی، ۱۵ تیرماه در اطلاعیه ای بر لزوم تعیین 
تکلیف متن و مراحل قانونی صدور پروانه نمایش 
پیش از هزینه گروه ها تأکید کرد. این شورا اعلام 
کرده مسئولیتی در قبال هر اقدامی که توسط 
عوامل نمایش منجر بــه تعهد مادی و معنوی 
شود، ندارد و در پایان هم متذکر شده متقاضیان 
با در نظــر گرفتن زمان و مراحــل قانونی این 
روند؛ نسبت به ثبت درخواست خود در سامانه 
مربوطه، اقدام کرده و به این ترتیب از پیامدهای 
احتمالی ممانعت به عمل آورند.البته مشخص 
نیست این »پیامدها« دقیقاً چه واکنش هایی را 
شامل می شوند و پیامی که رنگ و بوی تهدید و 
تحدید دارد، قرار است چه مسیری را پیش روی 

فعالان عرصه تئاتر ترسیم کند.
 یاد دولت احمدی نژاد زنده می شود؟!

برخی از سینماگران معتقد هستند سخنان وزیر 
ارشــاد دولت سیزدهم، صحبت ها و تصمیمات 

رئیس وقت سازمان سینمایی در دولت دهم را 
تداعی می کند. جواد شمقدری نیز از تغییر ریل 
ســخن می گفت. او در مدت چهار سالی که از 
سال های ۱3۸۸ تا ۱3۹۲ در دولت دوم محمود 
احمدی نژاد، ســکان هدایت سازمان سینمایی 
را بر عهده داشــت، به ویــژه در ماه های پایانی، 
نارضایتی های بســیاری در میان اهالی سینما 
و تئاتــر ایجاد کرد و البته ریل هــای فراوانی را 
تغییر داد.یکی از تصمیمات جنجالی و عجیب 
وزیر وقت ارشــاد، انحلال »خانه ســینما« بود. 
۱۴ دی ماه ســال ۱3۹۰ سید محمد حسینی 
در حاشیه جلســه هیأت دولت از انحلال خانه 
ســینما به طور رسمی خبر داد. ۱6 تیرماه سال 
۱3۹۲ احمدی نــژاد در نامه ای به شــمقدری، 
دستور لغو انحلال »خانه سینما« و بازگشایی این 
نهاد صنفی را ابلاغ کرد، اما شمقدری درخواست 

دولت را ممکن ندانست و پاسخ منفی داد!
 هنر دستورپذیر نیست

در طــول تاریخ، تلاش برای اســتیلا بر هنر 
ناکام مانــده و هنرمندان به خلــق آثار خود 
در عرصه هــای گوناگون ادامــه داده اند. اگر 
ریل گذاری های وزیر کنونی ارشــاد نیز جامه 
عمل بپوشد، در صورت مغایرت با خواسته ها 
و دغدغه های هنرمندان تئاتر، عمری بیش از 
دوران وزارت او نخواهد داشت. همان طور که 
محمدمهدی عسگرپور، مدیرعامل وقت »خانه 
سینما« در ســال ۱3۸7 گفت: »برای تغییر 
ریل در سینما باید از نخبگان و صاحب نظران 
در این عرصه اســتفاده شود«؛ هرگونه تغییر 
در ریل گــذاری بــدون موافقــت و همراهی 
اهالــی تئاتر، ممکــن نخواهــد بود.حالا باید 
نشست و دید غلامرضا منتظری و بیژن نوباوه 
)نمایندگان مجلس(، ایــرج راد، مینا باقری، 
کاظم نظری، حسین مسافر آستانه، تاجبخش 
فناییان، کــوروش زارعی و علــی منتظری؛ 
اعضای شورای سیاست گذاری چهل و یکمین 
دوره جشــنواره تئاتر فجر چگونه برای تئاتر 

ریل گذاری می کنند.

بعد از سینما، نوبت به تئاتر شده؛ 

ریلگذاریهایآقایوزیر،قطارفرهنگوهنررابهکجامیبرد؟

همدلی| مهدی محمودی با اشاره به اینکه نگاه جامعه به افراد 
معتاد باعث می شود، این افراد نیز نسبت به جامعه بی اعتماد 
شوند، تأکید کرد مســتند »نیوکمپ« نگاه به مخاطب به 
معتاد را تغییر می دهد.مســتند »نیوکمپ« به کارگردانی 
مهدی محمودی بــا موضوع اعتیاد به صورت آنلاین اکران 
شده است. این مستند که ســاخت آن سه سال به طول 
انجامیده، با دنبال کردن زندگی چند فرد که پیش تر درگیر 
اعتیاد بوده اند در یک کمپ مستقل سعی دارد به زندگی این 
افراد نزدیک شود و علاوه بر دنبال کردن تأثیر نگاه جامعه 
بر این افراد، متقابلا نگاه آن ها نسبت به جامعه را دنبال کند.
مهدی محمودی در گفت وگو با ایلنا درباره تجربه ساخت این 
مستند و مفاهیمی که در آن دنبال کرده، صحبت کرده که 

مشروح آن را در ادامه می خوانید:
  مستند »نیوکمپ« به مسئله اعتیاد می پردازد اما افرادی 
که قصه شان روایت می شود و حتی موقعیتی که در آن قرار 
دارند از هر نظر با تعریف کلیشه ای از معتاد و کمپ تفاوت 

دارند، چطور به کشف این سوژه رسیدید؟
ما یک ســال در اربعین ســفری به کربلا داشتیم که به ساخت یک 
مجموعه مستند فکر می کردیم و به دنبال سوژه های خاصی می گشتیم. 
در یکی از موکب هایی که برای استراحت در نظر گرفته شده بود، برای 
آشنایی با مردم و کشف سوژه های احتمالی که می توانستند نظر ما را 
جذب کنند، حضور داشتیم و با چند نفر از اقوام لرُ که با ظاهری خاص 
و ساده آنجا حاضر شدند وارد صحبت شدیم و فهمیدیم که همه آن ها 
اهالی یک روســتا هستند، همه قبلاً اعتیاد داشتند و امروز با همین 
صمیمیت و ســادگی با هم زندگی می کنند. سادگی آن ها واقعاً نظر 
افراد را جلب می کرد، با آن ها دوســت شدیم و پس از سفر اربعین با 
هم قرار گذاشتیم و برای آشنایی بیشتر به روستای هزاوه که در اطراف 
اراک بود، رفتیم.آنجا متوجه شدیم شخصی به نام »علی« در آن منطقه 
خانه ای دارد. او خودش به شــدت درگیر اعتیاد بوده و امروز توانسته 
ترک کند و خانه خود را به کمپی تبدیل کرده تا دوستان خودش در 
آنجا بتوانند به راحتی دوران ترک را ســپری کنند. با این افراد همراه 
شدیم، حدود ۱۰ سفر به هزاوه داشتم که در نهایت توانستیم مستند 
»نیوکمپ« را به همین شکل بسازیم. در واقع نحوه آشنایی من با این 

افراد و ایده ساخت این مستند کاملاً تصادفی بود.
 یکی از چالش های مستندسازانی که به مسائلی چون اعتیاد 
می پردازند این است که فرد معتاد معمولاً حاضر به همکاری با 
گروه فیلم برداری نیست. در مستند شما هم به نظر می رسد 
افراد همکاری کاملی با شما نداشتند. تا چه اندازه توانستید 
اعتماد آن ها را برای ضبط تصاویر مستند از زندگی شان جلب 

کنید تا تصاویری واقعی به مخاطب ارائه دهید؟
متقاعــد کردن افراد برای همکاری با ما در مقابل دوربین واقعاً کار 
سختی بود. این یکی از بزرگ ترین چالش های ساخت این مستند و 
یکی از عواملی بود که باعث شد ما ۱۰ بار به این منطقه سفر کنیم 
و کار تا این اندازه طولانی شــد. البته باید بگویم این دوستان به ما 
اعتماد کامل داشتند اما به دلیل اتفاقاتی که در زندگی شخصی شان 
تجربه کرده اند و البته بی اعتمادی که در جامعه نسبت به معتادان 
وجود دارد، آن ها نیز نســبت به جامعه بی اعتماد شــده اند حتی 
می توانم بگویم که بی اعتمادی افراد معتاد نسبت به جامعه بسیار 
بیشــتر از بی اعتمادی جامعه نسبت به آن ها است.افراد در بهترین 
حالت تعریفی که از یک فرد معتاد دارند این است که او بیمار است 
ولی این تعریف بیشــتر برای سخنرانی و نوشتن یک مقاله و ... به 
کار می رود و در اکثریت مواقع نگاهی که به افراد معتاد وجود دارد، 
خوب نیست و اصلاً کلمه معتاد شبیه یک دشنام است. این نوع نگاه 
باعث رنجش این افراد شده و به همین دلیل جلب اعتماد آن ها برای 
ساخت یک فیلم  کار بسیار سختی است. با این حال این دوستان 

به ما اعتماد کردند اما حقیقت این اســت که در برخی اوقات من 
کاملاً احســاس می کردم که این اعتماد تا اندازه ای که لازم است 
وجود ندارد با این حال آن ها را درک می کردم و بی اعتمادی شان را 
می پذیرفتم. در هر روی آن ها در جمع های دوستانه شان با هم خیلی 
راحت بودند، ما در رفت و آمدی که داشتیم موفق شدیم صحنه هایی 
از این جمع دوستانه و صحبت ها را ضبط کنیم و با چنین تمهیداتی 
ضبط این مستند را ادامه دادیم و خوشبختانه ساختاری در اثر شکل 

گرفت که فکر می کنم در خدمت مفهوم آن قرار دارد.
 فاصله گرفتن از شخصیت ها و ضبط تصاویر از صحبت های 
دوســتانه آن ها و نیز تلاش برای قضاوت نکردن درباره آن 
افراد؛ همه در خدمت مفهومی است که مدنظر داشتید یا 

عدم همکاری آن ها شما را به این ساختار رساند؟
مــا به دنبال این بودیم که افراد را در موقعیت های مختلف ببینیم و 
آن ها بدون اینکه وجود دوربین را احساس کنند، حرف دل خودشان را 
بزنند. شکل گیری ارتباط بین مخاطب و شخصیت های فیلم  مهم ترین 
چیزی بود که در ذهن داشتم و می خواستم مخاطب بداند که این افراد 
چــه دغدغه هایی دارند، چه نگاهی به جامعه دارند و این نگاه چگونه 
شکل گرفته است و در مقابل جامعه چه نگاهی به این افراد دارد چراکه 
تا امروز بیش از هر چیز فقط نگاه جامعه به افراد معتاد دنبال شده و 
کمتر توجهی به نظرات آن ها شده است. سعی ما بر این بود که بدون 
واســطه به این مفاهیم برسیم و تنها کاری که می شد انجام داد، این 
بود که آن ها را در موقعیت های خاصی که برایشان پیش می آمد نشان 
دهیم. این ساختار که دوربین از آن ها فاصله گرفته از نظر من کاملاً در 

خدمت مفهومی است که در »نیوکمپ« دنبال می کنیم.
 شــما علاوه بر اینکه نگاه افراد معتاد به جامعه را دنبال 
کردید، سعی داشتید نگاه کلیشه ای رایج در تعریف معتاد 

را بهم بزنید و تعریف جدیدی در ذهن مخاطب ایجاد کنید.
من این افراد را عادی نمی دانم ولی این عادی ندانستن اصلاً نگاهی 
منفی نیست. »نیوکمپ« یک نگاه شاعرانه به افراد معتاد دارد، این 

افــراد واقعــاً انســان هایی عادی 
نیستند و خودشان هم این را قبول 
دارند. خودشان معتقدند که نسبت 
به دیگر افراد، ریزبین تر و دقیق تر 
هستند و اصلاً دلیل اعتیاد خود را 
این مسئله می دانند. هر کس در 
اطرافیانش ممکن است افراد درگیر 
اعتیاد را دیده باشد و با این مقوله 
برخورد کرده و تعرفــی از آن در 
ذهنش شکل گرفته باشد و طبیعتاً 
مــن هم تعریف خــاص خودم را 
داشتم ولی هیچوقت با این افراد 
زندگی نکرده بودم و قبل از ساخت 
مستند اصلاً چنین ساختار و نگاه 
نبود.ساخت  ذهنم  در  شاعرانه ای 
این مســتند اتفاقاً نظر من را هم 
نسبت به افراد معتاد تغییر داد، در 
جلسه ای پس از پایان فیلم برداری 
من این ســوال را مطرح کردم که 
چرا نوع نگاه جامعه به افراد معتاد 
اینگونه است در حالیکه آن ها فرقی 
با ما ندارند و فقط درگیر یک اشتباه 
شده اند. واقعاً نگاه جامعه نسبت به 
این افراد، کاملاً منفی است و معتاد 
به عنوان فردی که امکان زندگی 
و تعامل با او وجود ندارد، شناخته 

شده اســت. هر جا که اتفاق بدی رخ می دهد، اولین کسی که به او 
مظنون می شوند، فردی است که یا درگیر اعتیاد است یا قبلاً معتاد 
بوده و این نوع نگاه واقعاً شــخصیت یک انسان را دل شکسته و نابود 
می کند. اگر قرار است ما با این معضل برخوردی درست داشته باشیم 
باید نگاهمان به افراد معتاد را اصلاح کنیم و مستند »نیوکمپ« قدمی 
در این راستا برداشته است. ما با دنبال کردن دغدغه های درونی این 
افراد، صحبت هایی که به عنوان یک انسان دل شکسته در خلوت خود 
می زنند به دنیای آن ها نزدیک شدیم و فکر می کنم به همین دلیل 

فضای شاعرانه برای این مستند بسیار مناسب بود.
 تا امروز از شرایط اکران آنلاین مستند »نیوکمپ« رضایت 

دارید؟
متأســفانه مستند در کشور ما اهمیت چندانی ندارد و به همین دلیل 
فرصت هــای چندانی هم برای نمایش و تبلیغات آن وجود ندارد. برای 
»نیوکمپ« که ساخت آن سه سال طول کشید هم تبلیغات چندانی 
نداشــتیم و من به عنوان کارگردان تا جایی که توانستم این مستند را 
معرفی کردم اما مطمئناً اگر قرار است یک فیلم  در سطح گسترده تری 
دیده شود تبلیغات باید بیشتر انجام شود.»نیوکمپ« موضوع مهمی را 
مطرح می کند و به نظر من دیده شدن آن می تواند برای جامعه نیز مفید 
باشد اما متأسفانه در کشور ما مهم نیست که یک مستند چه موضوعی 
را مطرح می کند یا چقدر برای ســاخت آن زحمت کشــیده شده، در 

نهایت فرصت چندانی برای دیده شدن آن وجود نخواهد داشت.

کارگردان مستند »نیوکمپ« از لزوم تغییر نگاه به معتاد گفت

روایتیشاعرانهاززندگیکسانیکهاعتیادراتجربهکردهاند
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